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ABSTRACT 

 

 

 

This study was conducted in wadi soba which is located in sharg El 

nail locality (Khartoum State) South East of Khartoum North with an 

area of 200 feddan. The study area is part of the upper third terrace 

with nearly flat surface. The climate is semi-desert dominated by hot 

weather, few summer rain and cool winters. Semi-desert shrubs and 

grasses are noticed throughout the area. 

This study aimed to identify soil suitability of Wadi Soba. A semi 

detailed Soil survey procedure was followed in the study area with 

intensity of one observation per20 feddan.13 Soil observations (10 

augers + 3 profiles) were done in the study area. The surface feature 

and morphological description of the profile were done according to 

FAO methodology, 44 soil samples were collected for physical 

properties (mechanical analysis) and chemical properties (Ec, pH and 

SAR). Based on surface feature, and analytical result three soil maps 

were identified; Flat clay plain with sand sheet  (A), Alluvium deposit 

with removable sand Sheet  (B)and Flat plain with sand sheet(C). The 

results indicated the soil were developed on reworked very old 

alluvium and local residuum materials. According to USA soil 

taxonomy the soils were classified as to Typic  Haplocambids, The all 

soil are deep, non saline, non sodic. The texture is sandy clay loam to 

clay loam and medium structural the area is generally a flat plain. The  

soil developed from Aeolian reworked .According to land suitability 

classification the study area is classified as S2mf, S3efm with erosion, 

moisture and fertility limitations. 

This study was recommended to add organic matter to enhance soil 

fertility and control wind hazard by  Shelter belts of parallel lines of 

trees and bushes planted at short .Distances across the wind direction 

inside the study area are essential to halt wind hazard.   
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 ملخص البحث

 

الخرطوم  شرقجنوب ( ولاٌة الخرطوم) محلٌة شرق النٌل سوبا وادي فً هذه الدراسة أجرٌت

الدراسة فى المسطبة الثالثه لترسٌبات النٌل تقع منطقة  .فدان 200بمساحة تقدر بحوالى  بحري

درجات الحرارة  علٌهالذى تهٌمن  الصحراء شبهالمنطقة  بالمناخ  مناخوهى شبه مسطحه وٌتمٌز 

وحشائش المناطق شبه  وتوجد بالمنطقة شجٌرات. أمطار صٌفٌة ذات معدل قلٌل و  المرتفعه

الصحراوٌه 

وتم اجراء . تهدف هذه الدراسة إلى تحدٌد مدى صلاحٌة التربة بوادي سوبا للاستخدام الزراعى  

 3+ برٌمه 10)حظةملا 13حصرالتربة باستخدام طرٌقة الحصر الشبة تفصٌلً وقد تم عمل 

حٌث تم وصف هذه الملاحظات فى الحقل تبعاً للطرٌقة المتبعه فى منظمة الفاو ، تم (. قطاع

وتم التعرف على ثلاثة (. 44)تحلٌل الخواص الفٌزٌائٌة والخواص الكٌمٌائٌه للعٌنات الماخوذه 

الثانٌه ترسٌبات  الوحده (A)وحدات تربه الوحده الاولى سهل طٌنى مسطح به طبقة رملٌة خفٌفة 

وتبعاً ( C)الوحده الثالثه اراضى مسطحه متاثرة بزحف الرمال ( B)مائٌه ذات قوام طٌنى طمى 

لنظام التصنف الامرٌكى  حٌث تم تصنف التربه وهى تقع تحت رتبة الاراضى الجافه وتتمٌز هذا 

لدراسة ان الاراضى بقوام طٌنى رملى طمى الى طٌنى طمى وذات بناء متوسط وكما اوضحت ا

التعرٌة )وحدات التربه التى تم التعرف علٌها  ذات درجات صلاحٌة مختلفة بها محددات 

(  S2mf ,S3 efm)تعٌق انتاج بعض المحاصٌل ( الخصوبة،الرطوبة،

ادخال الاحزمه وكذلك  .خصوبة التربة لزٌادة المادة العضوٌة باضافة هذه الدراسةت وأوص

 .من خطر التصحر فات قصٌره لتقلٌلالشجرٌه بخطوط متوازٌه فى مسا
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